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Zápis č. 17 

ze zasedání Výboru pro regionální rozvoj 

Zastupitelstva Olomouckého kraje 

ze dne 7. 2. 2024 
 

Přítomni: Nepřítomni:  

Blišťanová Zdeňka, Mgr. Bc. 

Čech Martin 

Hons Martin, Ing. 

Kocián Miroslav, Ing. 

Kouba Petr, Mgr. 

Kryl Václav 

Lužný Ivo, Ing. 

Procházka Michal, Ing. 

Rakušan Milan 

Roubínek Pavel, Mgr. 

Sršeň Radim, Ing., Ph.D. 

Stawaritschová Jarmila, Bc. 

Šťastný Roman, Mgr. 

Vlazlo Tomáš 

 

Jüngling Lenka, Ing. 

Lebedová Eva, Mgr. Ph.D. 

Vogel Jiří, Bc. 

Zatloukal Ivo, Ing. 

 

 

 

Omluveni:  

Dosoudil Radek, Ing. 

Vitonský Daniel  

 

 

Hosté: 

Heinisch Petr, Ing. 

Kopecký František, Mgr. 

 

  

Tajemník:  Garant za Radu Olomouckého kraje: 

Novotná Marta, Ing. Šafařík Jan, Ing., MBA  
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Původní program: 

1. Kontrola usnesení z minulého zasedání, schválení programu zasedání 

2. Informace z jednání orgánů kraje 

3. Plán práce na rok 2024 

4. Projekt Smart Akcelerátor Olomouckého kraje III, Smart region Olomoucký kraj 

5. Vyhodnocení plnění Koncepce rozvoje cyklodopravy v roce 2023 a plán činností na rok 
2024 

6. Různé 

 

Zápis: 

1. Kontrola usnesení z minulého zasedání, schválení programu zasedání 

Zasedání zahájil předseda Výboru Mgr. Šťastný, přivítal členy Výboru. Po přivítání členů 
kostatoval, že Výbor je s ohledem na přítomnost nadpoloviční většiny členů 
usnášeníschopný. Dále uvedl, že členům byla předem zaslána pozvánka s programem 
zasedání a podkladové materiály.  

Resortní náměstek Ing. Šafařík, MBA také přivítal členy Výboru. 

Členům Výboru byly předány Potvrzení o zdanitelných příjmech na rok 2023. Ing. Novotná 
představila členům změnu systému odměňování Výborů ZOK, Komisí ROK a zvláštních 
orgánů od 1. 1. 2024. Změna pro vyplácení odměn byla členům zaslána před zasedáním 
Výboru. Pravidla pro vyplácení odměn při souběhu funkcí zůstala nezměněna.  

Pan předseda Mgr. Šťastný představil upravený program jednání – byl doplněn bod č. 6 
Evaluace programového období EU 2014-2020.  

Upravený program zasedání: 

1. Kontrola usnesení z minulého zasedání, schválení  

programu zasedání 

2. Informace z jednání orgánů kraje 

3. Plán práce na rok 2024 

4. Projekt Smart Akcelerátor Olomouckého kraje III, Smart region 

Olomoucký kraj 

5. Vyhodnocení plnění Koncepce rozvoje cyklodopravy v roce 2023 a 

plán činností na rok 2024 

6. Evaluace programového období EU 2014-2020 

7. Různé 

 

Na zasedání Výboru dne 6. 9. 2023 bylo přijato následující usnesení, ke kterým byly podány 
informace o plnění:  

UVR/16/2/2023 Informace k vyhlašovaným dotačním programům z rozpočtu      

Olomouckého kraje na rok 2024 

d o p o r u č u j e  Z O K  s c h v á l i t  

- schválit navýšení alokace POV na částku 58 mil. Kč 
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Výsledek: 

Navýšení alokace na POV na částku 58 mil. Kč nebylo ZOK předloženo. Případné navýšení 
alokace bude řešeno z přebytku hospodaření kraje. 

Ing. Šafařík dodal, že doufá v navýšení alokace na POV z přebytku, protože venkov 
potřebuje finanční prostředky. 

 

2. Informace z jednání orgánů kraje 

Ing. Novotná představila materiály projednané Radou Olomouckého kraje a Zastupitelstvem 
Olomouckého kraje, které byly předloženy Odborem strategického rozvoje kraje KÚOK, a 
to za období od zasedání Výboru od 1. 11. 2023 do 7. 2. 2024. 

Přehled materiálů OSR předkládaných do ROK a ZOK je přílohou č. 1 zápisu. 

 

3. Plán práce na rok 2024 

Ing. Marta Novotná představila členům plán práce na rok 2024, který byl s ohledem na 
pravidla pro vyplácení odměn pozměněn na jednání Výboru. 
 

• 7. února 2024 
- Projekt Smart Akcelerátor Olomouckého kraje III, Smart region Olomoucký kraj 

- Vyhodnocení plnění Koncepce rozvoje cyklodopravy v roce 2023 a plán činností 

na rok 2024 

 
• 3. dubna 2024 

- Strategie rozvoje územního obvodu Olomouckého kraje – vyhodnocení za  rok 

2023 a vstupní hodnoty monitorovacích indikátorů pro hodnocení strategie 

- Aktuální informace z oblasti územního plánování 

 
• 5. června 2024 

- Aktuální informace o čerpání Kotlíkových dotací v Olomouckém kraji 

- Realizovaná opatření v oblasti energetického hospodářství kraje v roce 2024 

 
• 4. září 2024 

- Projekty s dotací EU v oblasti regionálního rozvoje 

- Návrh dotačních projektů MMR pro znevýhodněné regiony a Program rozvoje 

regionů ČR 

 
• 18. září 2024 

- Vyhodnocení činností Výboru pro regionální rozvoj Zastupitelstva Olomouckého 

kraje za období 2021 - 2024 

 
Plán práce na rok 2024 je přílohou č. 2 zápisu. 
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Výstupy z diskuze: 
Předseda Mgr. Šťastný navrhl, aby poslední zasedání Výboru bylo výjezdní. Z pléna vznikl 
návrh na konání tohoto jednání v Bílé Vodě, pro všechny členy Výboru je toto místo konání 
přijatelné. 
 

4. Projekt Smart Akcelerátor Olomouckého kraje III, Smart region Olomouckého 
kraje 

S prezentací vystoupila Ing. Novotná, vedoucí oddělení regionálního rozvoje, která podala 
informace o projektu Smart Akcelerátor OIomouckého kraje III (SA OK III), který je zaměřený 
na podporu rozvoje inovací, resp. inovačního prostředí v Olomouckém kraji s RIS3 strategií 
Olomouckého kraje. Příjemcem dotace a realizátorem projektu SA OK III je Olomoucký kraj. 
Inovační centrum Olomouckého kraje je partnerem projektu odpovědným za realizaci 
většiny věcných aktivit projektu. SA OK III  je realizován v rámci Operačního projektu Jan 
Amos Komenský od 1. 1. 2023 do 31. 12. 2026. Rozpočet projektu je 64,7 mil. Kč. 

Dále Ing. Novotná představila RIS3 strategii Olomouckého kraje a aktivity projektu SA OK 
III. 

V další části představila Smart region Olomoucký kraj, v rámci tohoto tématu je vyhlašován 
dotační program. Členům byly podány informace o harmonogramu zajištění realizace 
dotačního programu Smart region Olomoucký kraj 2024.  

Na závěr prezentovala Ing. Novotná seznam podpořených žadatelů o dotaci v rámci 
dotačního projektu Smart region Olomoucký kraj 2023. 

Prezentace je přílohou č. 3 zápisu. 
 
Výstupy z diskuze: 
Ing. Šafařík dodal, že projekt SA OK III a fungování Inovačního centra Olomouckého kraj je 
jeden z nástrojů, které má Olomoucký kraj na podporu podnikání. Inovační centrum 
Olomouckého kraje díky projektu SA OK III se velmi rozvinulo. V Přerově již vznikl inovační 
hub a má velký dopad na místní komunitu. Inovační centrum Olomouckého kraje dělá také 
program Platinn, což je konzultační program, který firmám pomůže růst a nasměrovat se k 
novým rozvojovým příležitostem. 
 
Mgr. Kopecký se dotázal, jak je to s dalšími inovačními huby. Ing. Šafařík reagoval, že 
v Šumperku se domlouvá coworking. V Zábřehu se ve spolupráci s Hellou, která by zde 
chtěla mít detašované vědecké pracoviště, bude dělat prostor vývoj světel a k tomu 
coworking. Je nezbytná spolupráce města. 
 
Pan Vlazlo sdělil, že oni v Jeseníku udělali dotazník mezi mladými, aby zjistili, co chtějí. Nyní 
mají tedy tvrdé data z dotazníku a 29. února 2024 bude organizováno setkání zastupitelů 
s mladými obyvateli, aby došlo k vyjasnění všech detailů. 
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5. Vyhodnocení plnění Koncepce rozvoje cyklodoopravy v roce 2023 a plán 
činností za rok 2024 

Ing. Novotná vystoupila s prezentací. Nejprve sdělila, že Koncepce rozvoje cyklistické 
dopravy v Olomouckém kraji  je základní střednědobý koncepční rozvojový dokument, jehož 
účelem je efektivně podporovat rozvoj cyklistické dopravy a rekreační cyklistiky na území 
Olomouckého kraje. Koncepce byla schválena na zasedání Zastupitelstva Olomouckého 
kraje dne 11. 12. 2023. Jejím základním smyslem a zaměřením je analyzovat stav a potřeby 
cyklodopravy a cykloturistiky na území kraje a navrhnout krátkodobá a dlouhodobá řešení, 
která povedou ke zlepšení a dalšímu posilování pozice cyklistiky.  

V další části prezentace byly přiblíženy aktivity realizované dle akčního plánu na roky 2021-
2023 dle Akčního plánu Koncepce rozvoje cyklistické dopravy v Olomouckém kraji. Dále 
plánované aktivity dle akčního plánu na roky 2024-2026. 

Na závěr představila Mgr. Novotná příklady úspěšně zrealizovaných aktivit. 

Prezentace je přílohou č. 4 zápisu. 
 

Výstupy z diskuze: 

Ing. Šafařík dodal, že se snaží dvakrát ročně vyrazit s cyklokoordinátory do terénu. Snaží 
se vždy zjistit, jaké problémy vnímají starostové na trase. Požádal starosty, kteří mají návrhy 
a připomínky ke koncepci, tak ať se ozvou, protože se nedá projet každá trasa.  

Mgr. Šťastný se zeptal, jak probíhá spolupráce obcí a Olomouckého kraje na zajištění 
projektové přípravy cyklistických komunikací. Ing. Heinisch reagoval, že kraj a obce nejprve 
uzavřou smlouvu o spolupráci, ve které se obce zavazují poskytnout kraji potřebnou 
součinnost, a následně obce spolupracují například i při řešení majetkoprávních otázek. Ing. 
Šafařík dodal, že už se stalo, že byla s obcí podepsána smlouva a obec nakonec neměla 
zájem. Ing, Novotná doplnila, že kraj platí projektovou přípravu pouze v těch územích 
extravilánu, kde je to pro starosty nezajímavé a na páteřních cyklostezkách většího 
významu. 

Ing. Sršeň, Ph.D. sdělil, že finančních prostředků na podporu cyklostezek, smíšených 
komunikací je dostatek, výzva na podporu této oblasti byla vyhlášena před 1,5 rokem. 
Cyklostezky financované z evropských zdrojů musí sloužit k dojíždění do zaměstnání.  

 

6. Evaluace programového období EU 2014 – 2020 

Ing. Sršeň, Ph.D. nejprve podal informaci o vypsané výzvě na Smart řešení v rámci 
Národního plánu obnovy, která končí v únoru. Projekty podávají např. MAS, školy. Již bylo 
podáno mnoho malých projektů.  

Dále Ing. Sršeň, Ph.D. informoval o výzvě na podporu HSOÚ, která by měla být vypsaná 
letos a samostatně a ne v rámci programu Podpory rozvoje regionů 24+. Podpora HSOÚ 
bude zaměřena na systémovou podporu, na letošní rok je rozpočet cca 140 mil. Kč. Finanční 
prostředky by měly být zaměřeny na projektovou přípravu a případně na personální 
zajištění. Sdělil, že se velmi osvědčilo nevypisovat samostatný dotační program, ale vypsat 
dotační výzvu a zvýhodnit v ní HSOÚ. 

Ing. Sršeň, Ph.D. informoval o evaluaci programového období EU 2014-2020, která vyšla 
velmi pozitivně pro Olomoucký kraj. Již začíná diskuze o podobě kohezní politiky po roce 
2028. Není jasné, zda nějaká kohezní politika bude. Česká republika nyní sjednocuje pozici 
obcí, měst, aktérů. 

Česká republika v rámci dočerpávání období 2014-2020 je první v Evropské unii a 



Strana 6 (celkem 7) 

předpokládá se, že vyčerpá přes 100 %, protože je předzávazkováno, takže vláda bude 
nejspíš ještě doplácet.  

V České republice nejsou evropské fondy zaměřené na pár konkrétních aktivit, ale na 
mnoho různých oblastí. Celkem 41 % veškeré dopravní infrastruktury je stavěno 
z evropských fondů, v případě sociálních věcí je to 65 % a u energetické účinnosti to je 
52 %. Nejméně úspěšný program z hlediska objemu čerpání je program Technologie a 
aplikace pro konkurenceschopnost, který se týká zejména podnikatelů. Nejvíce se čerpá u 
Operačního programu Doprava. Ing. Sršeň, Ph.D. sdělil, že pokud by evropské fondy 
nebyly, pak se náš stát nejspíše zhroutí, protož jsme na nich velmi závislí. Poukázal na 
čerpání finančních prostředků napříč regiony a operačními programy.  

Poté informoval, které indikátory se dařilo nejlépe plnit. Na prvních příčkách z hlediska 
plnění je doprava, životní prostředí, sociální začleňování. Poté poukázal na čerpání 
finančních prostředků napříč regiony. Obecně se ukazuje, že do bohatých regionů směřuje 
více finančních prostředků a do chudých méně, což nevede ke kohezi. Olomoucký kraj je 
vyjímkou a spolu s Pardubickým krajem patří mezi premianty. Olomoucký kraj je na druhém 
místě v čerpání v přepočtu na obyvatele.  

Na závěr Ing. Sršeň, Ph.D. sdělil, že se ukázalo, že dobře fungují integrované nástroje, a to 
MASky a ITI, které dokážou jako jediné dělat regionální politiku. Do budoucna je doporučení, 
aby se tyto nástroje dále rozvíjely.  

Prezentace je přílohou č. 5 zápisu. 

 

Výstupy z diskuze: 

Bc. Stawaritschová sdělila, že MAS by rády rozdělovaly více finančních prostředků, kdyby 
jim to bylo umožněno. Ing. Sršeň, Ph.D. reagoval, že integrované nástroje by měly 
podporovat integrované projekty, které zapadají do strategie. Neznamená to, že se v každé 
obci udělá chodník. Projekty by měly být provázané. Bc. Stawaritschová neví, co by měla 
MAS udělat, aby měla rozdělování financí jednodušší, protože je to čím dál složitější, 
protože se přebírají podmínky z IROP a projektová příprava je finančně nákladná. Ing. 
Sršeň, Ph.D. informoval, že v tomto období se poprvé nepřebírají všechny požadavky (např. 
z IROP) u veřejných prostranství, hasičů. Postupně se čerpání zjednodušuje a nadále bude 
snaha o zjednodušení.  

Mgr. Roubínek se dotázal v jaké fázi jsou diskuze pro příští období, a to co se týče CLLD u 
MAS. Ing. Sršeň, Ph.D. reagoval, že započala debata a každá organizace dává svou pozici. 
Ing. Novotná sdělila, že pozice krajů bude představena na zasedání Regionální stálé 
konference v březnu.  

 

7. Různé 

Ing. Novotná informovala, že dne 22. 11. 2023 byla na Odboru strategického rozvoje kraje 
přijata žádost o návratnou finanční výpomoc obci Doloplazy na výstavbu Mateřské školy 
v obci Doloplazy ve výši 4 800 000 Kč. Podrobný popis účelu je uveden v důvodové zprávě, 
která bude předložena na jednání Zastupitelstva Olomouckého kraje dne 26. 2. 2024. 

Žádost o návratnou finanční výpomoc byla předložena na poradě vedení Olomouckého 
kraje dne 15. 1. 2024. Vedení odsouhlasilo stanovisko nevyhovět žadateli. Žádost byla dále 
projednána Radou Olomouckého kraje, která svým usnesením č. UR/101/53/2024 ze dne 
5. 2. 2024 doporučila nevyhovět žádosti o poskytnutí návratné finanční výpomoci obci 
Doloplazy.  

Důvodová zpráva k žádost je přílohou č. 6 zápisu a tabulka k žádosti je přílohou č. 7 zápisu. 
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Ing. Šafařík, MBA doplnil, že s paní starostkou jednal, vysvětlil jí stanovisko kraje. 
Bc. Stawaritschová se dotázala, zda je tato žádost o návratnou finanční výpomoc ojedinělá. 
Ing. Šafařík, MBA reagoval, že ano.   

Mgr. Kopecký informoval o konferenci a výstavě zaměřenou na Hranický kras, která se bude 
konat 14. března 2024 v Hranicích. 

Mgr. Šťastný sdělil, že další zasedání Výboru je naplánováno na 3. 4. 2024 od 13:00 
v zasedací místnosti č. 320, Krajského úřadu Olomouckého kraje. V plánu práce je na 
programu jednání:  

- Strategie rozvoje územního obvodu Olomouckého kraje – vyhodnocení za rok 

2023 a vstupní hodnoty monitorovacích indikátorů pro hodnocení strategie 

- Aktuální informace z oblasti územního plánování 

Předseda poděkoval za účast a aktivní diskuzi a ukončil jednání.  

V Olomouci dne 7. 2. 2024 

 

 

………………………………. 
Mgr. Roman Šťastný 

předseda Výboru 
 

 

Přílohy:   

Příloha č. 1 – Informace z jednání orgánů kraje 

Příloha č. 2 – Plán práce na rok 2024 

Příloha č. 3 – Projekt Smart Akcelerátor Olomouckého kraje III, Smart region Olomoucký 
kraj 

Příloha č. 4 – Vyhodnocení plnění Koncepce rozvoje cyklodopravy v roce 2023 a plán 
činností na rok 2024 

Příloha č. 5 – Evaluace programového období EU 2014 – 2020 

Příloha č. 6 – Důvodová zpráva k žádosti o návratnou finanční výpomoc 

Příloha č. 7 – Tabulka k žádosti o návratnou finanční výpomoc 


